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 المستخلص
 الجديدة في ناحية بغداد لسكان الاحياء السكنية المؤشرات النوعية دراسة إلى البحث يهدف

لسكان الاحياء السكنية في ناحية  ةالعمريمؤشرات الفضلاً عن  جنس رب الاسرة – نسبة النوع -متمثلةً بمعدل حجم الاسرة المعيشية 
، ذلك لما لهذه المؤشرات  من أهمية في تحديد الوضع الاقتصادي للسكان وتحقيق الاعالةنسبة  –عمر رب الاسرة متمثلة ب بغداد الجديدة

 مؤشرات الرفاهية الاقتصادية للسكان. 
الاحياء اعتمد البحث على المسح الميداني لغرض الحصول على بياناتها، متمثلة بأسلوب العينة،  و توزيع استمارة الاستبيان على 

نيسان، وحي المثنى، وحي سومر، وحي الأمين، وحي أكد، وحي  9السكنية الثمانية في بغداد الجديدة  وهي )حي الخليج، وحي       
استمارة ، وهذا الرقم ووفقاً لمعادلة ستيفن ثامبسون  384الخنساء، وحي المأمون( وبحسب معادلة عينة الدراسة التي أعطت العدد 

( استمارة 466دنى المطلوب للحصول على بيانات تتمتع بدرجة مقبولة من المصداقية ، الا اننا قمنا بزيادة العدد الى )يمثل الحد الأ
استبيان لضمان الحصول على تمثيل حقيقي لبيانات الظاهرة موضوع الدراسة. تم توزيع الاستمارات على مختلف هذه الاحياء السكنية 

الجغرافي المكاني ما واعتمدت الدراسة على مقاييس متعددة لاستخراج المعدلات فضلا عن اظهار البعد وفقاً لنسب تمثيلها السكاني. ك

 .G.I.Sفي منطقة الدراسة عن طريق الخرائط باستخدام تقنية نظم المعلومات الجغرافية 

فرداً، وسجلت نسبة النوع تباينا في احياء ( 5.6الى أن متوسط حجم الاسرة في احياء ناحية بغداد الجديدة كان بواقع ) توصل البحث قد
( 1277( ذكراً وهو يفوق أعداد الاناث البالغ عددهن )1340ناحية بغداد الجديدة، إذ بلغ مجموع الذكور لكل الاحياء في عينة البحث )
أعداد الذكور على عدد انثى، اي تفوق  100( ذكر لكل 103أنثى في جميع احياء ناحية بغداد الجديدة، ولهذا ظهرت نسبة النوع )

أسرة بنسبة بلغت  370نيسان وحي المثنى، فضلاً عن ذلك شكلت عدد الاسر التي يرأسها ذكور  9الاناث في أغلب الاحياء، عدا حي 
%. كما وأظهرت الفئات العمرية لرب الاسرة الخمس أن أكثر النسب لأعداد رب 21أسرة ترأسها أناث وبنسبة بلغت  96% مقابل 79

%( ضمن عمر 9%( وأكثرها نسبة )3( سنة بنسبة )65في حي الأمين والمأمون، ووجد أقل الفئات العمرية هي ممن تجاوزوا ) الاسر
( سنة؛ وهذا يعني أن أغلب معيلي الاسر هم من كبار السن في هذا الحي. ختاماً أشارت نسبة الاعالة البالغة 65 -55رب الاسر للفئة )

 %(.125%( وأقلها في حي سومر بواقع )151أعلاها في حي أكد بواقع )
 مفتاحية: مؤشرات ديموغرافية، مؤشرات نوعية، مؤشرات عمرية.الكلمات ال

 
Abstract 

The research aims to study the qualitative indicators of the residents of residential neighborhoods in the 

Baghdad AL-Jadida sub-district 

 Represented by the average size of the household - gender ratio - the gender of the head of the family as 

well as the age indicators of the residents of residential neighborhoods in the Baghdad AL-Jadida 

district represented by the age of the head of the family - the dependency ratio, because of the 

importance of these indicators in determining the economic situation of the population and achieving 

indicators of economic well-being of the population. 

The research relied on the field survey for the purpose of obtaining its data, represented by the sampling 

method, and distributing the questionnaire to the eight residential neighborhoods in Baghdad AL-

Jadida, which are (Al Khaleej neighborhood, the 9th of April, Al Muthanna neighborhood, Sumer 

neighborhood, Al Amin neighborhood, Akad neighborhood, Al Khansa neighborhood, and Hay Al-

Mamoun) and according to the equation of the study sample that gave the number 384 forms, and this 

number, according to Stephen Thompson’s equation, represents the minimum required to obtain data 

with an acceptable degree of credibility, but we increased the number to (466) questionnaires to ensure 

obtaining a true representation of the data of the phenomenon in question. the study. The 

questionnaires were distributed to the various residential neighborhoods according to the proportions of 

their population representation. The study also relied on multiple scales to extract averages as well as 

showing the geospatial dimension in the study area through maps using GIS technology G.I.S. 

The research found that the average family size in the neighborhoods of the Baghdad AL-Jadida  sub-

district was (5.6) individuals, and the gender ratio recorded a discrepancy in the neighborhoods of the 

Baghdad AL-Jadida  sub-district, as the total number of males for all neighborhoods in the research 

sample reached (1340) males, which exceeds the number of females ( 1277) females in all 

neighborhoods of the Baghdad AL-Jadida  sub-district, and this is why the sex ratio appeared (103) 

males for every 100 females, meaning that the number of males exceeded the number of females in most 

neighborhoods, except for the 9th of April and the Muthanna neighborhood, in addition to that, the 

number of families headed by males formed 370 Households by 79% compared to 96 families headed by 

females, at a rate of 21%. The age groups of the head of the five families showed that the highest 

percentages of the number of heads of families were in the Al-Amin and Al-Mamoun neighborhood. 

The lowest age groups were found to be those over 65 years with a percentage of (3%) and the largest 

percentage (9%) within the age of the head of families for the category (55-65). year; This means that 

most of the breadwinners are elderly people in this neighborhood. Finally, the dependency ratio 

indicated the highest in Akkad neighborhood at (151%) and the lowest in Sumer neighborhood at 

(125%). 

Keywords: demographic indicators, qualitative indicators, age indicators. 
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الاحياء 

 السكنية

 عدد الاسر حسب الحجم

5 

 فأقل
% 6 - 8 % 

9 

 فأكثر
% 

المجموع 

داخل 

الحي 

 السكني

النسبة الكلية 

للحي 

 السكني

متوسط حجم 

 الاسرة/فرد

حي 

 الخليج
12 57.1 8 38.1 1 4.8 21 100 4.9 

 9حي 

 نيسان
13 54.2 10 41.7 1 4.2 24 100 5.2 

حي 

 المثنى
17 60.7 11 39.3 0 0.0 28 100 4.6 

حي 

 سومر
11 50.0 9 40.9 2 9.1 22 100 5.3 

حي 

 الامين
82 56.9 31 21.5 31 21.5 144 100 4.6 

 6.2 100 71 9.9 7 60.6 43 29.6 21 حي أكد

حي 

 الخنساء
8 17.8 26 57.8 11 24.4 45 100 7.1 

حي 

 المأمون
10 27.0 22 59.5 5 13.5 37 100 6.9 

 5.6 100 392 14.8 58 40.8 160 44.4 174 المجموع
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 النسبي لفئات متوسط عدد افراد الاسرة المعيشية التوزيع

 في الاحياء السكنية لناحية بغداد الجديدة
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 المحلة الادارية

 الفئات العمرية لسكان ناحية بغداد الجديدة

 المجموع فأكثر 65 64ـ  55 54ـ  45 44ـ  35 34ـ  25

 النسبة تكرار النسبة تكرار النسبة تكرار النسبة تكرار النسبة تكرار النسبة تكرار

 100 30 10 3 20 6 30 9 26.7 8 13.3 4 حي الخليج

 100 31 6 6 4 4 7 11 4 6 6 4 نيسان 9حي 

 100 33 3 3 9 9 6 9 7 9 4 3 حي المثنى

 100 24 6 6 7 7 4 6 2 3 3 2 حي سومر

 100 146 26 28 26 27 24 35 30 40 23 16 حي الامين

 100 95 13 14 20 21 16 24 19 25 16 11 حي أكد

 100 90 24 26 13 14 19 28 13 17 7 5 حي الخنساء

 100 113 20 22 15 16 17 25 19 26 35 24 حي المأمون

100 69 المجموع
%

 134 100
%

 147 100
%

 104 100
%

 108 100
%

 562 100
%
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